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1. OBJECTIU 

L'informe que presentem descriu el disseny, desenvolupament, i resultats dels Focus 

Groups realitzats els dies 20, 21, i 22 de juny del 2022. Aquest treball respon a l'objectiu 

establert, des de la Secció d’Universitat de l’Institut de Desenvolupament Professional 

(IDP-ICE), d´avaluar el grau de transferència i l’impacte de la formació oferta per l’IDP-ICE 

al personal docent investigador (PDI) entre els anys 2015 i 2020, per complementar 

l’enquesta que l’IDP-ICE va administrar el 2020. 

 

2. DISSENY 

A continuació presentem les característiques dels participants, els aspectes logístics i el 

desenvolupament de les sessions, distingint entre els Focus Group del PDI i els dels 

Coordinadors/es de Formació de Centre, i l’anàlisi de dades realitzat. 

 

2.1. Participants 

Homogeneïtat vs Heterogeneïtat. S’ha considerat oportú que els Focus Group es 

configuressin a partir d'un grup heterogeni quant a categoria laboral, gènere, àrea de 

coneixement i facultat a la que pertany el PDI. 

En canvi, han estat homogenis atenent al rol dels membres, es a dir, si estaven configurats 

per PDI participant en els cursos formatius o com a Coordinadors/es de Formació de 

Centre. A més, en relació al PDI s´han establert grups homogenis quant al nombre de 

cursos desenvolupats durant el període 2015-2020. En aquest sentit, dos Focus Group 

estaven configurats per PDI que havia desenvolupat més de 10 cursos durant el període 

analitzat, i un per PDI que havien desenvolupat entre 5 i 9 cursos. 

Membres. Un total de 28 PDIs han participat en els 5 Focus Group desenvolupats. Es van 

convocar 17 PDI que havien realitzat més de 10 cursos, 10 PDI que n’havia realitzat entre 

5 i 9, i 19 Coordinadors/es de Formació de Centre. Finalment van participar un total de 10 

docents que han realitzat més de deu cursos (9 dones i 1 home, 59% de participació), un 

total de 6 que han desenvolupat entre cinc i nou cursos (4 dones i 2 homes, 60% de 
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participació), i un total de 12 Coordinadors/es de Formació de Centre (7 dones i 5 homes, 

63% de participació). 

Els Focus Group de PDI amb més de 10 cursos els formaven 3 associats/es, 2 lectors/es, 1 

agregat, 2 titulars i 2 catedràtics/ques. En el de PDI amb entre 5 i 9 cursos hi participaren 

2 lectors/es, 3 agregats/des, i 1 titular. Per últim, en els Focus Group de Coordinadors/es 

de Formació de Centre hi van participar 2 professors/es col·laboradors, 3 agregats/des, 6 

titulars, i 1 catedràtic/a. La Dra. Marina Romeo ha estat la conductora i la Dra. Montserrat 

Yepes i la Dra. Sefa Boria han estat com a investigadores i observadores. 

 

2.2. Logística 

Els Focus Group es van realitzar a l’aula Carme Serrallonga de l’IDP-ICE, atès que aquest 

espai reunia les condicions per desenvolupar l’activitat grupal. Es va enregistrar imatge i 

so de la sessió, gràcies a l'equipament del IDP-ICE, a més de comptar amb el suport d’una 

persona encarregada de la gravació. 

 

2.3. Desenvolupament dels Focus Group 

Tant els Focus Group desenvolupats amb PDI com amb Coordinadors/es de Formació de 

Centre, s’iniciaven informant als participants que es registraria imatge i so, així com els 

objectius del Focus Group . Es van lliurar, per una banda, el consentiment informat de 

participació, i per altre, el de cessió d'imatges amb finalitats exclusives per a la 

investigació. Ambdós van ser signats pels participants abans de l'inici del Focus Group . 

Com a procediment de desenvolupament de la sessió se'ls va indicar que: 

✓ Ens interessava conèixer l'opinió de cadascun/a dels participants 

✓ No representaven a ningú, ni a la Facultat, ni al Departament, sinó que formaven 

part del Focus Group a títol individual 

✓ No esperàvem l’acord entre les diverses opinions 

Cada sessió va tenir una durada total d’1h 30m, si bé en alguns Focus Group la durada va 
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ser d’1h 40m, donada la grandària del grup. Al finalitzar, la conductora del grup agraïa la 

participació de tots els membres, i els informava del compromís de l’equip investigador 

de retornar-los els principals resultats obtinguts. 

Els Focus Group amb el PDI varen tenir lloc els dies 20 i 21 de juny. El dia 20 es van 

desenvolupar dos Focus Group (un a les 12h i l´altre a les 16h), i el dia 21 un a les 12h. Els 

Focus Group del dia 20 els formaven PDI que durant el període 2015-2020 havien participat 

en més de 10 cursos, i en el del dia 21 entre 5 i 9 cursos. 

De manera específica se’ls informava que des de la Secció d’Universitat de l’IDP-ICE s’està 

avaluant el grau de transferència i l’impacte de la formació del PDI, que es va oferir entre 

els anys 2015- 2020, i que aquesta activitat complementava l’enquesta que van respondre 

el 2020. Després d'agrair-los la seva assistència, se'ls va explicitar el desig de conèixer en 

quina mesura han transferit a l´aula els coneixements adquirits, i quines han estat les 

principals dificultats i possibles intervencions que consideraven que caldria fer per tal de 

transferir a la seva docència el que havien après en la formació. 

 

2.3.1. Desenvolupament dels Focus Group adreçats als Coordinadors/es de 

Formació de Centre 

Els Focus Group amb els Coordinadors/es de Formació de Centre van tenir lloc el dia 22 

de juny. Se’n van desenvolupar dos, un a les 12h i l´altre a les 16h. 

Se’ls va informar que des de la Secció d’Universitat de l’IIDP-ICE s’està avaluant el grau de 

transferència i l’impacte de la formació adreçada al PDI, que es va oferir entre els anys 

2015-2020, i que aquesta activitat complementava l’enquesta que es va administrar el 

2020 als participants dels cursos. Després d'agrair-los la seva assistència, se'ls va explicitar 

el desig de conèixer en quina mesura consideraven que el professorat de les seves facultats 

havien transferit a l´aula els coneixements adquirits en la formació, i quines havien estat 

les principals dificultats i possibles intervencions que caldria fer per tal de facilitar la 

transferència a la seva docència. 
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2.4. Anàlisi de les dades 

L'anàlisi de les dades realitzat es fonamenta en les transcripcions del Focus Group , així 

com en les notes de camp de la conductora i de les investigadores observadores no 

participants. S’han respectat les expressions literals dels participants, tal i com estaven 

formulades. En els casos en que aquestes anomenessin centres o persones específiques, 

s’ha considerat oportú obviar els noms per mantenir la confidencialitat. 

Per tal de dotar aquest document d'una major claredat expositiva, hem estructurat els 

resultats a partir dels blocs temàtics en que s´estructurava el Focus Group, que era 

equivalent al de l’enquesta: 

1. Motius per realitzar els cursos 

2. Transferència en l’acció docent 

3. Barreres i Facilitadors de la transferència 

4. Costos i Beneficis per al professorat i els estudiants 

5. Propostes de millora 

Vegem a continuació detalladament els resultats obtinguts per cadascun dels blocs. 

 

3. RESULTATS 

Per tal de facilitar la presentació de resultats, analitzarem per separat els resultats 

obtinguts per PDI i per Coordinadors/es de Formació de Centre. A més, es presentaran 

separadament els resultats del PDI que han fet més de 10 cursos dels d’aquells que n’han 

fet entre 5 i 9. Els resultats s’estructuren en els mateixos apartats emprats en el guió dels 

Focus Group. 

 

3.1. Resultats del PDI que han fet més de 10 cursos a l’IDP-ICE 

Es presenten els resultats obtinguts en els dos Focus Group desenvolupats el dia 20 de juny 

conformat per PDI que durant el període 2015-2020 havien participat en més de 10 cursos. 
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Motius per realitzar els cursos  

En primer lloc se’ls va demanar als participants en quins cursos havien participat en el 

període objecte d’anàlisi, per tal de conèixer quins es recordaven de manera espontània, 

donat que el llistat exhaustiu consta en la documentació de l’IDP-ICE. 

Els cursos més recordats van ser els d’aprenentatge basat en problemes (ABP), 

gamificació, aula inversa i participació a l’aula. Tots ells formen part del grup de 

metodologies actives per fomentar la participació de l’estudiantat. En segon terme, els 

cursos més repetits van ser els de lideratge a l’aula, gestió de grups grans, educació de la 

veu, gestió de l’estrès, i neurociències aplicades a l’educació, que estan en el grup per al 

desenvolupament d’habilitats personals com a docents. En la Figura 1 es mostra en format 

núvol de tags els cursos anomenats pels participants. 

Figura 1. Cursos recordats pel PDI que havien realitzat més de 10 cursos 

 

Els quatre grans motius que refereixen els participants per haver realitzat la formació 

són: 

✓ disposar d’eines tecnològiques per tal d´incorporar-les en l´activitat docent (cursos 

sobre Moodle, infografies, dispositius mòbils, realització de vídeos...) 

✓ adquirir noves metodologies actives per implementar a l’aula (ABP, aula inversa, 
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gamificació...). 

✓ millorar la forma de fer les classes, es a dir “l’aprendre a ensenyar” (neurociència 

aplicada a l'educació, educació de la veu, ...) , captant l’atenció de l’estudiantat i 

així facilitant que retornessin a les aules. 

✓ gestionar les emocions i eines per establir relacions positives amb els estudiants 

(gestió de l’estrès, mindfulness, ...). 

Addicionalment, altres comentaris que van aparèixer en relació als motius per fer els 

cursos, no tant vinculats als propis continguts formatius, van ser el fet de poder compartir 

experiències amb altres companys/es d’altres ensenyaments i veure com ho fan altres 

professors/es així com l’actualització contínua necessària “renovar-se o morir”, “sempre 

podem aprendre molt” i “sempre trobo alguna cosa interessant”. 

En el cas del professorat recentment incorporat, s’indicava la necessitat de formació per 

poder fer front al nou encàrrec “realment comences a fer classes i ningú t’ha ensenyat”, i 

en aquest sentit es valorava molt positivament els cursos de l’IDP-ICE adreçats al 

professorat novell. 

 

Transferència en l’acció docent   

Els/les participants coincideixen en afirmar que han incorporat alguna activitat 

d’aprenentatge addicional o que han modificat l’avaluació de les seves assignatures “totes 

les coses que he fet noves d’implementació de noves tecnologies, noves metodologies, les 

he tret justament dels cursos”. Específicament destaquen: 

✓ La gestió del Moodle. Addicionalment, com a activitats d’aprenentatge 

s’anomenaven algunes eines d’autoavaluació com Socrative o Kahoot, altres per 

augmentar la participació de l’alumnat, com Symbaloo o Padlet, i algunes 

metodologies com la gamificació, l’ABP i l’aula inversa, tot i que en aquesta última, 

una/a participant afirmava que “ho faig per demostrar que els alumnes d’aquí no 

estan preparats per fer classe inversa”. Algunes docents expliquen les 

metodologies actives que desenvolupen a l’aula apreses en la formació, com ara la 
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utilització de cartolines de colors. 

✓ Quant a activitats avaluables que demanen a l’estudiantat, alguns participants han 

incorporat coneixements apresos als cursos d’edició de vídeos o les infografies. 

Altres afirmaven haver modificat les classes teòriques per realitzar tallers més 

aplicats que es recollien en un portafolis formatiu, en substitució de l’examen final. 

Consideren que el professorat que no té formació en docència “no s’atreveixen” a 

fer-ho. 

✓ Pel que fa als cursos sobre comunicació i relació amb l’estudiantat, es considerava 

que els seus continguts sempre es podien transferir a l’aula, i que clarament 

milloraven la relació de confiança entre el PDI i els/les alumnes “per a mi ha sigut 

molt útil com a professional de la Universitat aquests cursos que m’ajuden a 

conèixer una miqueta maneres de fer que puguin facilitar una mica la interacció i la 

motivació”. 

Els/les participants assenyalen que, en general, no avaluen les transferències que fan a la 

seva acció docent per manca de temps “fiquem les metodologies però després no 

avaluem, no hem acabat de fer la feina per dir-ho així”. 

 

Barreres i facilitadors de la transferència   

Els/les participants van anomenar diverses barreres que impedien o dificultaven la 

transferència dels coneixements adquirits a l’aula.  

Aquestes barreres es poden classificar en: 

a) el tipus de grups i característiques de l’alumnat: el principal problema que referien 

el PDI estava vinculat a l’excessiu nombre d’alumnes. Per altra banda, alguns/es 

participants afirmaven que l’alumnat “esperen classes normals” i que les 

metodologies innovadores els obliguen a canviar de rol i no sempre els és fàcil. 

b) les característiques del professorat i dels equips docents: s’assenyala el fet que els 

equips no siguin estables “cada any em trobo que em canvien els companys, 

llavors et trobes que no han fet cursos, ... jo estic aterrant, ... li has de dir tu perquè 
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no hi ha ningú” i que no comptin amb reemplaçament de professorat “arribarà 

un punt que tot aquest coneixement, totes aquestes idees que vas tenint quedaran 

en res perquè no les podrem transmetre”. A més, en determinades facultats el 

professorat associat es percebut com una barrera a l’hora de transferir “gaire bé 

tothom es associat, per tant aquesta formació docent no la tenen”, donat que no 

disposen de temps, ni de formació en didàctica, a més no se li reconeixen les 

activitats d’innovació docent. Una tercera barrera es atribuïda a conseqüència de 

la dependència, a l’hora d’implementar canvis, de la decisió del coordinador/a de 

l’equip docent. 

Es per aquest motiu, que un dels participants afirma “a vegades és millor treballar 

sol”. Si bé, uns altres manifesten haver trobat a faltar el suport d’un equip   

“jo no he tingut mai un tutor, una tutora, un grup de recerca que t’acompanya per   

fer   la   recerca,   per    fer    la    docència....    has    d´anar    empenyent”. A més, 

una de les assistents es refereix a barreres de caire personal “a vegades em fa 

vergonya fer segons què a l’aula, no?, allò de posar-los a fer coses amb..., penso si 

tenim molta feina. Llavors, clar, és com una mica un..., no sé, una contradicció, no?, 

els hi faré fer, no els hi faré fer. Vull dir, que tinc l’aspecte personal de les meves 

contradiccions i després tinc l’entorn que també m’ho dificulta una mica”. 

c) la infraestructura i organització de la docència: la disposició de moltes de les aules 

docents es percep com una barrera per a la implementació de metodologies 

actives o de participació (cadires i taules fixes, poc espai per redistribuir el 

mobiliari,...) “he de col·locar unes cadires de braç que son infumables, que no et 

permeten a vegades fer intervenció en grup perquè no tens taula” “si vols aplicar 

coses que ens expliquen als cursos, necessitem també un context i un escenari 

propici”, així com l’organització de la docència, que dificulta realitzar activitats fora 

de les aules o en un horari extra-acadèmic. A més, alguns/es participants van 

indicar que la transferència es veia frenada per la por de no poder desenvolupar 

tot el temari de l’assignatura per manca de temps “si surt algú a lo millor tu faries 

deu problemes quan igual t'estàs tot un hora per fer- ne dos quan surten”. Per últim, 

alguns/es participants van indicar haver rebut formació en eines que els 



11 

 

 

semblaven interessants però que al voler implementar-les a l’aula no disposaven 

de llicències de programari (p. ex. Symbaloo, Padlet,...) “ens ensenyen les eines i 

després no les té la UB. Fas servir Padlet, tens dos, punto, no tenim més gratis. Si 

vols fer-ho servir, paga. O el Tamba o el Genially o..., o sigui, que no tenim els 

aplicatius. Llavors, això és una mica frustrant, perquè tu voldries fer un ús més 

intensiu, però després no tens les eines, institucionalment no les tenim i no..., o 

sigui, ho pots pagar personalment, però la Universitat...”. A més, en aquest punt 

també es va destacar la necessitat de comptar amb un suport tècnic posteriorment 

a la formació que permetés resoldre dubtes. Els/les participants valoren la 

disposició i bona voluntat dels docents dels cursos a l´hora de resoldre dubtes un 

cop finalitzar el curs, així com el suport del CRAI pel que fa al Moodle. Però es 

considera que caldria la contractació d´una figura tècnica per tal de facilitar la 

transferència “jo sobretot els cursos que son així més de tecnologies i d´utilitzar, a 

mi el que m´agradaria és que quan tens un problema poguessis trucar a una 

persona que et guiés” “hi ha coses que vols experimentar però tens algun dubte i 

t´agradaria poder consultar amb algú”. 

d) l’organització dels cursos de formació de l’IDP-ICE: el calendari dels cursos, tot i 

ser percebut com molt adequat al trobar-se fora dels períodes de docència, 

dificulta implementar innovacions que suposin un canvi en els plans docents. Per 

altra banda, en ocasions es considerava que els exemples emprats en les 

sessions formatives no sempre eren extrapolables a diferents àmbits de 

coneixement. Així, en el cas del curs sobre la perspectiva de gènere, els exemples 

eren molt ajustats per a les ciències socials, però allunyats d’altres àmbits 

científics “en els cursos de formació quan es donen exemples, jo com a persona 

de ciències, no em sento representada i no sé com ho tinc que aplicar”. 

e) les barreres institucionals: es va manifestar una falta de suport institucional a la 

tasca docent en general. Així, els/les participants afirmaven que la Universitat i les 

agències de qualitat (acreditacions, sexennis,...) es centren en valorar la recerca, 

però molt poc o gens la docència i la innovació docent “la Universitat no valora la 

docència. Fins ara no està valorada. Tu vas a l’Agència i et valora un 10% de 
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docència”. Això provoca que alguns perfils de professorat intensius en recerca 

(com els Serra Hunter o els Ramon y Cajal), però també altres perfils de 

professorat, no vulguin/puguin invertir temps en aquestes activitats. A més, els/les 

participants assenyalen que aquests perfils de recerca quan s’incorporen a la 

Universitat no disposen de la formació necessària per poder desenvolupar la seva 

tasca docent “no es pot deixar a la gent nova penjada d´aquesta manera, i que 

nosaltres haguem de fer de tutors”. 

 

Pel que fa als facilitadors, els/les participants van anomenar diverses qüestions que es 

poden agrupar en les mateixes categories: 

a) el tipus de grups i característiques de l’alumnat: el fet de tenir grups petits en 

assignatures optatives i/o màsters facilita la transferència. A més, el professorat 

valorava com a factor motivacional el fet de rebre feedback positiu per part de 

l’alumnat, fent comentaris en les enquestes de valoració: “es nota que vol que 

aprenguem”. 

b) les característiques del professorat i dels equips docents: es valorava positivament 

el fet de tenir un equip docent, un coordinador/a, predisposats a col·laborar per 

transferir. En aquest casos, els participants consideraven fonamental la motivació 

i el compromís laboral i/o institucional del professorat implicat en la transferència 

“jo crec que hi gent que té voluntat i ganes, i suposo que la gent té interès personal 

o compromís amb la feina” “jo crec que forma part, una mica, del nostre 

compromís” “el motor es personal, es un tema de motivació personal”. Els/les 

participants de la Facultat d’Educació assenyalen com a bona praxis el 

desenvolupament d’una guia adreçada al professorat que imparteix per primera 

vegada una determinada assignatura, aconseguint que sigui una “assignatura 

gairebé coordinada” si bé comporta molta feina al professorat. 

c) la infraestructura i organització de la docència: es valorava positivament el Campus 

Virtual i el fet de tenir un suport tècnic per resoldre els dubtes sobre la plataforma 

Moodle. Per altra banda, el fet de ser l’únic/a responsable d’una assignatura o 
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ser-ne el coordinador/a també facilitava i dotava d’autonomia el/la docent per 

poder implementar els canvis necessaris en el seu grup “l’assignatura teva 

gestiona-la com vulguis”. 

d) l’organització dels cursos de formació de l’IDP-ICE: la durada i el calendari dels 

cursos oferts es considera molt adient, donat que no es solapa amb els períodes 

lectius “si jo miro la agenda i són quatre dies que puc, doncs ho demano i ho faig”. 

A més, el fet que molts dels/de les docents fossin alhora companys/es de feina 

facilitava la identificació amb aquests/es i l’intercanvi de bones pràctiques. El 

màster de docència i els cursos per a professorat novell es consideren molt bones 

eines per a ajudar el nou professorat a iniciar-se en la seva tasca docent. 

e) els facilitadors institucionals: hi ha percepció de pocs facilitadors a nivell 

institucional, si bé s´assenyalen les beques de col·laboració “quan he tingut un 

estudiant ha estat super bé, però no en tenim perquè no tenim estudiants amb 

tanta nota”. Des de la Facultat d’Educació s'assenyala com a facilitador el fet de 

que les innovacions que es desenvolupen a l´aula són alhora accions de recerca en 

educació “l’avantatge que tinc també jo en el meu cas és que la innovació no és un 

temps perdut, que dèiem abans, perquè, clar, estic a Educació, li pots donar la volta 

i convertir-ho també en recerca. La qual cosa és matar dos pájaros de un tiro”. 

 

Costos i Beneficis per al PDI i per als/les estudiants   

En general, els/les participants atribueixen més beneficis que costos. En concret els 

costos s’associen a la inversió de temps i esforç que ha de fer el professorat, que en alguns 

casos inclús pot arribar a l’esgotament. Els/les participants estaven d’acord en considerar 

que les activitats participatives són més exigents pel professorat, tant en preparació com 

en gestió. 

 

Pel que fa al beneficis, es concretaven en: 

✓ millores en els resultats i en l’aprenentatge dels alumnes: “al principi ho veuen com 
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molt farragós tota la feina que els planteges, i després et diuen ostres, és que ha anat 

molt bé de cara als exàmens”. A més es percep un augment en l’assistència “la 

satisfacció també és molt gran quan veus que no passes assistència i tens els 30 a 

classe cada dia” i en la participació dels/de les alumnes “aleshores, tu quan fas la 

classe, la dissenyes d’una altra manera i veus que pregunten, que participen quan 

fas activitats i parlen entre ells”. 

✓ la satisfacció de l’alumnat: es referien tant a la satisfacció en relació als continguts 

com amb la relació amb el/la docent. Una participant és refereix al “salari 

emocional” “de lo que li ha aportat l´assignatura de contingut i de relacions 

humanes, amb això em sento més que satisfeta”. A més, es valorava positivament 

el reconeixement explícit de l’alumnat, especialment quan els/les egresats/des 

afirmen “li posa moltes ganes, jo penso que això es la compensació”. 

✓ actualització i millora contínua del professorat: s’indicaven com a beneficis el fet de 

poder actualitzar els coneixements sobre docència, el poder detectar errors 

esmenables en el procés d’ensenyament-aprenentatge, i la satisfacció personal per 

la feina feta. 

En general, els/les participants consideraven que “hi guanyem més que perdem, això es 

evident” malgrat assenyalen que “jo trobo que la ràtio benefici/cost, que és el que 

busquem, seria molt més gran si tinguéssim el recolzament institucional”. 

 

Propostes de millora  

A continuació es classifiquen les propostes de millora que van aparèixer en els diferents 

Focus Group en funció de l’interlocutor a qui anaven dirigides. 

✓ Departaments 

Es va valorar com a necessari el crear una figura de referència a nivell de departament per 

formar, assessorar i/o orientar el professorat novell “seria crear una figura nova dins de..., 

no diré nivell facultat, perquè seria massa, però potser sí que a nivell departamental. Que 

hi hagués una figura que hi poguessis recórrer per  dubtes  mínims  o  com  a  mínim  de 
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tenir  un  mínim  de formació en aquest sentit”. 

 

✓ Facultats 

Una participant va indicar que s’haurien de fer innovacions transversals als ensenyaments, 

no només en assignatures. El fet que fossin projectes de centre facilitaria la participació i 

l’optimització de recursos, si bé es considera que presenta moltes dificultats la seva 

implementació per la coordinació que suposa “O sigui, el que ens diuen les directrius que 

hauríem de complir no ho farem mai, perquè si  ja  només  estem  aquí parlant a nivell de 

problemàtica d’assignatura, pues,  imagina  ara  que  haguéssim de fer un itinerari 

coherent competencial des de primer de carrera fins cinquè”. 

Per altra banda, a nivell més estratègic, caldria analitzar la realitat dels equips docents per 

tal de generar places que permetessin la millora docent. Fins ara, els departaments que 

fan més recerca aconsegueixen més places, si bé això no garanteix que es faci una 

docència de qualitat “és un peix que es mossega la cua”. 

 

✓ IDP-ICE 

Tot i que es considerava complicat per la dedicació parcial del professorat associat, els/les 

participants van valorar que resulta fonamental que aquest col·lectiu tingui una “formació 

obligatòria”, tant en docència com en els aspectes referits a la gestió d’aquesta. 

Per altra banda, tal i com ja s’havia indicat en l’apartat de barreres, alguns/es dels/de les 

participants sentien que no tenien suport tècnic al finalitzar els cursos formatius, excepte 

en el cas del Moodle. Per aquest motiu valoraven important poder comptar amb personal 

tècnic que donés suport al PDI o inclús amb mentor/es de campus experts/es en educació. 

A més, van demanar que s’instaurés una figura de coordinació de docència i formació del 

professorat en cada centre. Aquest aspecte resulta del tot rellevant, donat que 

evidenciava que el professorat participant desconeixia la figura del Coordinador de 

Formació de Centre. Al finalitzar el Focus, la conductora va informar als/a les participants 

de l´existència de la figura en les seves facultats, i diversos/es participants es van 
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interessar per saber el nom dels/de les responsables en el seu ensenyament. 

Pel que fa als continguts dels cursos que oferta l’IDP-ICE, es va demanar que els/les 

formadors/es fossin conscients de la transversalitat disciplinària del professorat assistent 

i posessin exemples generalitzables, o bé que els equips de formadors fossin 

interdisciplinaris. 

 

✓ Universitat 

En relació a les propostes dirigides a la Universitat, la majoria d’elles estaven en la línia de 

dotar la docència i a la recerca en docència de més importància en l’avaluació del 

professorat, equiparant-la a les tasques de recerca. En aquest sentit, es demanava 

sensibilització i reconeixement de la tasca docent, especialment en els concursos de 

professorat “la docència hauria de tenir un pes important, i aleshores, quan es facin les 

places la part de docència hauria de tenir més pes que no pas la recerca”, detectar la 

transferència de coneixements i premiar les bones pràctiques, comunicant-les i fent una 

xarxa d’innovació i millora docent més enllà dels contactes personals “I després, compartir 

amb altres  companys totes  aquestes experiències,  ja  no  només  a  nivell de que  vas  a  

rebre  un  curs,  sinó  que tu  vas  a  exposar una  forma  de  fer  docència i vas a compartir: 

«Jo   vaig aprendre de l’Àngela, de la Lola», i sé el que fan els altres.   I és un, bueno, una 

xarxa, no?, on compartim”. També es considera necessari millorar les enquestes 

d’avaluació del professorat. 

Per altra banda, l’esforç que requereix presentar un projecte RIMDA fa que alguns dels/de 

les participants afirmessin que fan innovació però opten per no presentar el projecte que 

ho acrediti “les coses que fem les podríem intentar posar en valor demanant un projecte 

d’innovació o de millora docent al RIMDA, però s’han de fer tants papers...”. Proposen que 

l’esforç quedi compensat a partir de dotar-los de recursos per a la millora docent donat 

que “no et donaran més mitjans, o sigui, és un reconeixement de paper però insuficient 

per l’esforç”. 

Quant a la incorporació del nou professorat, es considera molt important que “es controli 

la seva capacitació en docència, de la mateixa manera que és fa amb la recerca”. 
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Per últim, derivat d’una de les barreres detectades, demanen que caldria disposar de les 

llicències del programari sobre el què s’ha fet formació, donat que consideraven que eren 

molt útils per a la seva docència. El fet d’emprar les versions gratuïtes els limitava molt les 

possibilitats d’aquestes eines “el vicerector responsable del ram em va dir que el 

programari és molt complicat, que la UB és molt gran, que té un cost molt elevat.. però li 

vaig dir, això genera frustració”. 

 

✓ Agències de qualitat (AQU, ANECA) 

A l’igual que en el cas de la Universitat, cal que les agències de qualitat estiguin 

sensibilitzades i reconeguin la tasca docent, especialment en les acreditacions per accedir 

a concursos, tal i com ja fan amb l’acreditació de la recerca “perquè valoren els anys de 

docència però no la qualitat de la docència”. Tal i com senyala una de les participants, 

“l’educació no és una cosa tangible, i jo crec que per aquesta raó no se li dona el pes 

important que hauria de tenir”, donat que no es disposa d’indicadors equiparables als de 

recerca. 

 

3.2. Resultats del PDI que han fet entre 5-9 cursos a l’IDP-ICE 

A continuació es presenten els resultats obtinguts en el Focus Group desenvolupat el dia 

21 de juny, conformat per PDI que durant el període 2015-2020 havien participat en entre 

5 i 9 cursos. 

 

Motius per realitzar els cursos  

Els cursos més recordats van ser el de Moodle i el d’ús de les TIC com a eines de gestió de 

la docència i avaluació. En segon lloc, els de dispositius mòbils, gamificació, aprenentatge 

basat en projectes (ABP) i l’aula inversa, tots ells formen part del grup de metodologies 

actives per fomentar la participació de l’estudiantat, a més dels de lideratge i conflicte a 

l’aula, el curs neurociències aplicades a l’educació i gestió del temps que estan en el grup 

per el desenvolupament d’habilitats personals com a docents. 
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En la Figura 2 es mostra, en format núvol de tags, els cursos anomenats pels participants: 

Figura 2. Cursos recordats pel PDI que havien realitzat entre 5 i 9 cursos 

 

Els motius principals que assenyalen els/les participants per cursar aquesta formació és 

millorar la docència, gràcies a: 

✓ actualitzar-se i familiaritzar-se amb eines tecnològiques (dispositius mòbils, 

Moodle ...) 

✓ formar-se en noves metodologies actives per implementar a l’aula 

(gamificació,...) 

✓ millorar la relació amb l’alumnat (lideratge i gestió del conflicte a l’aula, ..) 

Addicionalment, alguns/es dels participants van indicar la importància de formar-se per a 

la docència en el cas del professorat novell “primer evidentment, fas el mateix que fa el 

professor que feia l’assignatura fins el moment, però després pots començar a fer coses i 

informar-te de les eines que hi ha per millorar la teva docència”, especialment els lectors 

“cal formar-se per ser docent”. 

Altres comentaris que van aparèixer en relació als motius per fer els cursos van ser, per 

una banda, per millorar la gestió i la recerca. I per altra banda, l’interès del professorat 

per aprendre noves tècniques i metodologies docents “cada vez que me llega un mail, 
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miro todos los cursos que hay, y siempre encuentro algo interesante y me apunto”. 

 

Transferència en l’acció docent   

Els/les participants coincideixen en afirmar que han transferit els coneixements adquirits 

en els laboratoris i les aules. 

• En els laboratoris s´han transferit els coneixements referits a treball en equip i 

lideratge, així com les competències en anglès per a la docència. 

• En les aules, activitats d’avaluació (a vegades a partir del telèfon mòbil) com 

Socrative, Padlet, i qüestionaris i qualificador de Moodle, metodologies com la 

gamificació, l’aula inversa, l’ABP (especialment a màster i en grups petits), i 

aspectes que denominen de “caire psicològic” que inclou formació com ara la 

gestió de l´estrès, l’atenció individualitzada, els itineraris diversificats... “fer servir 

l’humor, les pauses que s’han de fer cada moment a classe, com tractar als 

estudiants... Tot això si que ho he aplicat”, “desde el principio tomar datos del nivel 

de conocimiento del alumnado, conocerlos individualmente, diversificar el tipo de 

información que recibo para después poderles hacer el feedback y darles la 

retroacción y evaluarlos”. 

Consideren que cal que s'avaluï i es doni un pes proporcional a les activitats que es 

demana a l’alumnat “que vagi fent entregues i vagi fent tallers, si això es fes, comptar un 

10% la nota no té cap mena de sentit. Per tant, sí, ponderar coses que siguin proporcionals 

al que li estàs demanant a l´alumnat, i que el pes de l'examen sigui menor”. 

 

Barreres i facilitadors de la transferència   

Els/les participants van anomenar diverses barreres que impedien o dificultaven la 

transferència dels coneixements adquirits a l’aula. Aquestes barreres es poden classificar 

en: 

a) el tipus de grups i característiques de l’alumnat: el principal problema que referien 

el PDI estava vinculat a l’excessiu nombre d’alumnes i a l´excessiu nombre de 
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grups gestionats per un únic docent. Per altra banda, alguns participants 

afirmaven que el grau d’implicació de l’alumnat és baix, a resultes de que treballa 

“jo estic treballant, m´estàs obligant a venir un dia a l´aula. Quan tu penses, t'estàs 

matriculant a una universitat que és presencial, per un dia que et demano que 

vinguis, tampoc penso que costi tant”. També es perceben alts nivells de 

desmotivació que s´han vist incrementats a resultes de la pandèmia. També 

s’assenyala la falta d’interès de l’alumnat en les noves metodologies, a resultes 

de l’estil de formació que havien rebut abans d’accedir a la universitat “els altres 

països ja estan acostumats a aquestes dinàmiques des d’ensenyaments inferiors, i 

llavors clar, ja venen sabent el que han de fer, i la motivació que han de tenir. I aquí 

ens trobem que no acabarà funcionant”. 

b) les particularitats dels equips docents: en concret, el fet que estiguin poc 

coordinats dificulta, segons els/les participants, poder transferir metodologies o 

eines a tots els grups docents. A més, consideren que la falta de coordinació entre 

el professorat d’assignatures diferents provoca un excés de tasques a l’alumnat 

“claro si tú te metes en un berenjenal de un montón de trabajo, y a lo mejor otro 

profesor está pidiendo barbaridad de trabajos, al final no tiene sentido”. 

c) infraestructura i organització de la docència: una primera barrera es centrava en 

les limitacions del programari gratuït, en concret Symbaloo, Genially, Padlet i 

Socrative, quant al nombre d’alumnes que poden participar-hi simultàniament. 

Per altra banda, en relació a l’organització de la docència, es plantejava la 

tendència a afegir activitats sense treure part del contingut preestablert, fet que 

provoca sobrecàrrega a l’alumnat “arriba un moment que per poder implementar 

això has d’arribar a la conclusió de quanta quantitat de teoria he de treure. Si no 

ets capaç de fer això, no comencis perquè al final acabaràs embotint a l’estudiant 

i acabarà sent un desastre, perquè ells emprenyats, tu 

també perquè no ho fan”. 

Per últim, el temps extra de preparació per part del professor/a es percep també 

com una barrera important, així com la duplicació de feina quan s’empren sistemes 
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d’autoavaluació o d’avaluació entre iguals. 

d) les barreres institucionals: els participants afirmen que “la institució no valora la 

docència”, inclús s’afirma que la “docència és concebuda com un càstig”. Es parla 

de les dificultats que els docents tenen per a què el RIMDA reconegui les activitats 

d’innovació que desenvolupen, a resultes d’un excés de burocràcia. Per últim, 

s’assenyala que les enquestes d’avaluació del professorat no són una bona eina 

per avaluar la seva tasca docent “posar números a la docència? La qualificació dels 

alumnes també és molt subjectiva perquè t´estan comparant amb altres 

companys, i si un té un mal dia, ja està”, i que inclús poden tenir biaixos de gènere 

“el masclisme i el biaix de gènere que tenen les qualificacions dels estudiants és 

brutal”. 

 

Pel que fa als facilitadors, els/les participants van anomenar diverses qüestions que es 

poden agrupar en les següents categories: 

a) el tipus de grups i característiques de l’alumnat: tenir grups petits. 

b) les característiques del professorat i dels equips docents: es valorava molt 

positivament la iniciativa del professorat a l´hora de fer formació i de millorar la 

seva acció docent. A més, el fet de gaudir de llibertat per part del professorat dins 

de l´equip docent o de la facultat es percebia com un element facilitador de la 

transferència, sempre que no es traduís en falta de suport. 

c) Infraestructura per la docència: l’eina Moodle consideren que ha facilitat molt el 

poder incorporar aspectes innovadors a l’aula i gestionar-ne els resultats. 

d) la formació de l’IDP-ICE: els continguts que conformen l’oferta formativa de la 

facultat i del IDP-ICE es percebuda molt valuosa per el desenvolupament de la 

tasca docent “fer formació a l’ICE evidentment, la formació és fonamental per tenir 

les idees per poder-les aplicar”. 
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Costos i beneficis per al PDI i per als/les estudiants   

En general, els/les participants atribueixen més beneficis que costos. En concret els costos 

s’associen a la inversió de temps i esforç que ha de fer el professorat “a veces me da la 

sensación que yo estoy trabajando más que los alumnos”. En ocasions, es considera que és 

millor incorporar petits canvis, en grups petits, que redissenyar tot un curs, donat que no 

queden clars els beneficis que aporta després de l’alta inversió per part del docent. A més, 

de considerar “que hagamos lo que hagamos va a haber un porcentaje que van a tope y 

entonces sacan provecho hagas lo que hagas, sea mal profesor o seas... O sea, que el 

alumnado aprende a pesar del profesorado”. 

 

Pel que fa als beneficis, es concretaven en: 

✓ les millores en els resultats i en l’aprenentatge dels alumnes “aprenen sense 

adonar-se’n”. 

✓ millor vincle emocional amb l’estudiantat “yo creo que es un buen pago, si encima 

que las cosas funcionan pues encima hay buen rollo, pues que más quieres“. A més, 

en ocasions es tradueix en valoracions positives en les enquestes de professorat, 

tot i que alguns/es participants tenien dubtes i reticències “es como un baño de 

soberbía, al final. O sea, es que ya no me las quiero leer porque de verdad frases 

exageradas que son muy poco objetivas, y digo claro, estos se lo han pasado bien 

en clase, han estado a gusto y ya eres la mejor profesora de la universidad”. Les 

participants assenyalen que no tenen clar si els alumnes les valoren més 

positivament quan "fan de mare”. 

 

Propostes de millora  

A continuació es classifiquen les propostes de millora que van aparèixer en funció de 

l’interlocutor a qui anaven dirigides. 

✓ Departaments 

Es va valorar com a necessari crear una figura que coordini al professorat associat, que 
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pugi assessorar-lo i/o orientar-lo, tant en aspectes acadèmics, com en la gestió 

administrativa de la docència. El professorat a temps complert està dedicant un temps 

fora de la seva activitat i de manera voluntària per tal de donar suport a aquest professorat 

“podría darse una formación obligatoria al profesorado asociado para no tener que ir 

detrás de él”. 

També es demana tenir espais de socialització que permetin conèixer els nous 

companys/es, facilitant així la coordinació en els equips docents “hacer alguna cosa de 

encuentro casual, comida, convivencia, yo que sé qué, para que la gente se conozca, es 

que la gente casi no se conoce”. 

 

✓ Facultats 

Els/les participants afirmen que a nivell de facultat caldria un referent de formació que a 

més pogués actuar com a mentor del nou professorat. En relació a la figura del referent de 

formació de la facultat, s’evidencia que el professorat participant desconeix la figura del 

Coordinador de Formació de Centre. 

A més, assenyalen que cal que els caps d’estudi deixin duplicar grups i tenir dos professors 

per assignatura, si bé això comporta dificultats per respondre al contracte programa. 

 

✓ IDP-ICE 

En relació a la formació, es considera que cal promoure una formació continuada 

obligatòria a tot el professorat i que aquesta estigui organitzada per nivells (de bàsic a 

avançat). Es proposa iniciar amb un Welcome Pack, una setmana abans de que el nou 

professorat iniciï la seva activitat docent, i que posteriorment hi hagi una formació bàsica 

i una de caràcter específic de gestió en docència. 

En especial, es considera necessària una formació obligatòria adreçada al professorat 

associat, donat que en aquests moments aquest col·lectiu inicia la seva activitat sense 

tenir cap tipus de coneixement dels diferents aplicatius i procediments de la universitat. 

Per últim, es planteja la preocupació sobre com atendre les necessitats educatives 
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especials de l’alumnat, i es demana poder rebre’n formació “sobre tot els del pla d’acció 

tutorial, sobre tot els tutors que sàpiguen que han d’informar als alumnes quan entrin per 

la porta, informar als alumnes sense jutjar-los, que sapigueu que si algun dia tens un 

problema, que sàpigues que hi ha aquest servei”. 

 

✓ Universitat 

En relació a les propostes dirigides a la Universitat, es considera fonamental “revaloritzar 

la tasca docent”, dotant-la de la importància i del reconeixement que mereix. 

A més, diversos/es participants assenyalen que cal establir una ràtio professorat/alumnat 

que permeti desenvolupar la tasca docent de qualitat i donar “temps de reflexió, 

d’organització, d’implementació, d’avaluar el què has fet i d’intentar millorar”. Un dels 

participants estableix com a ràtio en el context de pràctiques de laboratori d’1 docent per 

12 o 15 alumnes. 

A nivell d’infraestructures, un docent destaca la necessitat de disposar de despatxos i 

ordinadors per part de tot el professorat. A més, caldria tenir llicències per poder emprar el 

programari sobre el què s’ha rebut formació “jo ara vull el Socrative per fer-lo servir en 

aquesta classe, bueno, pues, si es veu que és una cosa que molt professorat fa servir, que 

és un sistema d’enquesta, s’hauria de decidir quin i què, i potser la universitat pagui perquè 

es puguin entrar”. 

 

3.3. Resultats Coordinadors/es de Formació de Centre 

A continuació es presenten els resultats obtinguts en els dos Focus Groupdesenvolupats el 

dia 22 de juny conformat pels/ per les Coordinadors/es de Formació de Centre. 

 

Motius del PDI per a realitzar els cursos  

Els/les participants consideren que les persones que majoritàriament cursen formació a 

l’IDP-ICE son dones, joves, i permanents a temps complet (agregats i titulars), que ho fan 
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principalment per “interès personal” i que estan interessades en millorar i innovar en la 

seva docència. Són persones “curioses” i “fidels” a la formació. Si bé, s´assenyala que es 

possible distingir entre tres grups segons les motivacions per realitzar-los: 

✓ aquelles que els cursen pels trams docents, es a dir per “pur pragmatisme”. Es 

percep que aquest perfil “saben que han de fer alguna cosa, normalment per 

aquestes persones els hi muntem la jornada de formació de la facultat i ells saben 

que hi ha d’anar”. Es caracteritzen per ser docents “una mica sèniors”, que “tenen 

connexió amb gestió” i “que ja està estabilitzada”. Consideren que cada vegada 

són menys els PDI que ho fan per aquest motiu “a l’inici, o fa més anys, jo crec que 

teníem un únic perfil, que era bàsicament la gent que sabia que s’havia de 

presentar en un tram, i que necessitava fer una sèrie de cursos anuals. Això, amb el 

pas del temps, ha anat evolucionant”. 

✓ aquelles altament motivades “la gent va tenint un interès i una motivació cada 

vegada més creixent per la innovació docent”, per tal de resoldre problemes, i/o 

transferir els coneixements adquirits a l´aula “gent que intenta fer coses i 

transformar l’experiència docent a l’aula” 

✓ el professorat novell, que detecta les seves mancances i busca cursos i recursos 

específics per cobrir-les “joves, joves. I aquests no diria que es motiven pels trams ni 

pels punts, sinó perquè realment... veuen que han de començar a fer classes i tenen 

mancances”. 

En general coincideixen en afirmar que ni els/les associats/des ni els PDA-AA, així com 

alguns perfils més vinculats a recerca, es considera que estiguin interessats en la 

formació, i si s’apunten acaben no anant-hi. En el cas dels/de les agregats/des, sí que hi 

participen sempre que l’horari i el lloc els encaixi “se’ls ha de tibar molt més” “es poden 

afegir amb ganes però no és pas una prioritat o és algo que tingui interioritzat”. En canvi, 

els/les lectors/es no fan formació perquè estan més dedicats/des a la recerca, donat que la 

formació en docència no els serveix per poder-se acreditar com agregats/des. 
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Transferència en l’acció docent   

Per part dels/de les coordinadors/es de formació de centre s’observen dues perspectives. 

Per una banda, els/les que consideren que es transfereix “jo penso que la gent que va a 

aquests cursos és perquè els interessa, per tant, el que aprenen intenten aplicar-ho a 

classe”. Per altra banda, hi ha qui considera que no es fa transferència “jo us he de ser 

sincera. Jo penso que no es fa cap transferència a la meva facultat, continuen encara en 

tipus test, tots els exàmens tipus test... la gran majoria que podria ser vuitanta, noranta, 

posa-li quasi noranta-cinc per cent utilitzen metodologies d’exposició a l’aula i de fer 

l’examen final i si poden fer un treball o cap" i el motiu principal és la quantitat d’alumnes a 

l’aula i el volum de professorat associat. 

En els casos que es transfereix, principalment és el professorat que formen part de Grups 

d´Innovació Docent Consolidats “potser perquè hi ha responsabilitat, potser perquè hi ha 

aquesta acreditació... quan hi ha aquesta estructura que obliga o que incentiva o que 

motiva o lo que vulguis. O sigui, no tant transferència pel fet de fer cursos de l’ICE, a lo millor 

hi haurà com bolets persones que sí facin”. Quan es fa transferència en el marc dels Grups 

d’Innovació s’evidencia principalment en les metodologies actives (aula inversa i ABP). 

Entre els perfils que fan formació per un alt interès i motivació és on es percep que es fa 

més transferència i inclús acaben demanat PID. A més, es considera que aquestes 

persones poc a poc van creant certa cultura de la formació i la innovació, i acaben liderant 

equips docents. En el processos d´avaluació és on s’evidencia de manera clara la 

transferència si bé es troba a faltar suport tècnic. A més, consideren que la transferència 

en els processos d’avaluació resulta limitada a uns determinats grups i assignatures, el 

que comporta que no s'incorporin canvis substancials en els plans docents i en els plans 

d'estudi “jo que he estat cap d’estudis no ho vaig veure mai. Al final queden coses molt 

anecdòtiques”. 

Alguns/es participants informen que des de les seves facultats fan sondejos per conèixer 

les necessitats formatives del professorat, i així dissenyar cursos orientats a partir de les 

demandes. En general, els/les Coordinadors/es de Formació afirmen conèixer el grau de 

transferència de la formació de manera informal, a partir de converses de passadís o per 
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xerrades en el departament. Ara bé, en algunes facultats s’articula el seguiment de 

l’activitat formativa des de la comissió de qualitat del centre. 

Per part d’alguns/es participants s’informa que es fa seguiment dels docents que han fet 

formació a l’IDP-ICE per tal d’ajustar millor les ofertes formatives. Inclús una coordinadora 

de formació de centre informa que “la persona que hi havia abans sí que va fer una 

enquesta el 2016, de necessitats. No va participar molta gent, la veritat, que és lo que 

passa sempre quan ho envies, però sí que es van detectar una sèrie de coses que s’han 

anat aplicant als cursos de formació. Ara, no s’ha fet mai seguiment, que jo sàpiga, i jo 

tampoc m’ho he plantejat“. En general, es considera difícil tenir aquesta informació, no 

obstant, els/les participants creuen que podria obtenir-se per part de l’IDP-ICE o de les 

coordinacions docents “jo crec que nosaltres com a coordinacions de formació de centre 

no podem fer el seguiment posterior, perquè voldria dir entrar a cadascuna de les actes, 

mirar quina gent, recollir els correus... impossible... Però en canvi, les coordinacions de 

cadascuna d’aquestes activitats sí que podríem fer el seguiment. I ara vaig a llençar la feina 

a l’IDP... si ho demanés l’aplicació on introdueixes la proposta, recollir formularis de 

seguiment posterior de l’activitat. No sé si podria ser“ o a partir dels equips d´innovació 

docent “nosaltres ara per exemple fa res que hem muntat un nou grup d’innovació docent 

i hem organitzat un grup de treball precisament per dinamitzar aquesta transferència a 

l’aula, o inclús detectar també si hi ha alguna necessitat formativa específica.. Clar, també 

hi ha gent que fa formació i que no està dins un grup d’innovació i que també pot fer 

aquesta transferència i això pot ser més difícil”. 

S’apunta que cal explicar molt bé aquest seguiment, donat que es corre el risc que es 

percebi com a control sobre la tasca docent del professorat “penso que el seguiment és 

fonamental, però mira, em ve al cap quan els hi dic als estudiants que els hi faig seguiment, 

perquè els hi dic, eh, mira, m’agrada això de les analítiques si no els hi expliques molt bé 

canvia la valoració de control. Atenció perquè això al professor li passa tres quarts del 

mateix”. 
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Barreres i facilitadors de la transferència   

Els/les participants van anomenar diverses barreres que impedien o dificultaven la 

transferència dels coneixements adquirits a l’aula. Aquestes barreres es poden classificar 

en: 

a) el tipus de grups i característiques de l’alumnat: el principal problema que referien 

els/les Coordinadors/es estava vinculat a l’excessiu nombre d’alumnes. També a 

què l’alumnat no estava disposat a fer metodologies actives “caldria preguntar-

los què volen, però molt probablement tornarien a classes tradicionals” 

“prefereixen mètodes tradicionals perquè impliquen menys esforç”, ni assistir a 

classe obligatòriament. Una tercera barrera es vincula a la “maduresa” de 

l’alumnat. Per aquest motiu consideren que no és adient fer la transferència en els 

primers cursos, sinó esperar a les optatives i als màsters. 

b) les característiques del professorat i dels equips docents: en ocasions, el fet 

d’haver de treballar en equips docents genera reticències en algun professorat per 

por a perdre autonomia a l’aula “jo soc un convençut dels equips docents, eh, però 

seria obrir una caixa de... de trons tan bèstia que no...”. 

c) la infraestructura i organització de la docència: “la dependència de l´aula, la 

dictadura, entre cometes, de l’aula física” dificulta poder fer activitats docents fora 

d’ella. “Has de demanar un permís, has de dir perquè no hi ets a l’aula”, “hi ha un 

problema d’assegurança”, el què facilita que finalment el docent opti per no fer-

ho. A totes aquestes limitacions s´afegeix, per una banda, l’organització dels 

horaris “et planteges desenvolupar un projecte i tens dos hores avui al matí, una 

hora demà a la tarda, es impossible, i moure aquesta disposició horària o canviar-

la es titànic” i per altra, la disposició rígida de les cadires a l’aula, que dificulta que 

es puguin desenvolupar activitats grupals. En alguns casos també s’apunta el cost 

que implica la necessitat de fer grups més petits, tant pel que fa a professorat com 

a material “qualsevol cosa que vulguis innovar a nivell de laboratoris... passa... per 

una pasta increïble”, així com el de disposar de llicencies d’ús de programaris 

“Socrative fantàstic, meravellós, però clar... si vols la llicència Pro que és la que et 
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permet aplicar-ho en aules en grups grans com tenim nosaltres... pagant-la. Qui 

pagava les llicències? Nosaltres, clar. Fins que arriba un punt que dius, jo m’haig 

de gastar cent euros per tenir una llicència?”, o el cost a nivell personal de les 

gravacions audiovisuals “vols una gravació? Has de pagar” “Ningú te’ls dona. 

Llavors, si tens sort i tens un projecte de l’ICE, dius sí que et donen uns dinerons, 

que sí que aquests dinerons els pots aprofitar per tenir llicències, per contractar 

personal de l’audiovisual... però si tens un RIMDA, el RIMDA els diners que et donen 

no són en cap cas ni per llicències”. 

d) l’organització dels cursos de l’IDP-ICE: es percep que la formació per PAS, a 

diferència de la del PDI, està més ben “estructurada” i es fa “dins de l’horari 

laboral” “com es fa la formació amb el professorat i amb el PAS, a mi em sembla 

un greuge comparatiu. I som tots de la casa. Jo no vull, al revés, que ells perdin 

evidentment quelcom que tenen guanyat. La formació entra dintre del seu horari 

laboral, i els cursos es fan més gran o es fan més petits en funció del interès que 

tenen. No com aquí que, ara no tant com passava abans, però acaben sortejant en 

molts cursos perquè evidentment hi ha més demanda”. 

e) les barreres institucionals: la transferència no es pot fer de forma “ràpida i 

barata”, però la institució no hi posa recursos, ni materials ni de reconeixement 

“Tot s’acaba amb els recursos doncs no hi posa... no hi posa prou... el 

reconeixement d’aquesta tasca”. Caldrà veure què passarà amb el nou PDA, si bé 

genera molts interrogants “va dir que estava un nou PDA que no ens va ensenyar 

ni ens va insinuar de què aniria”. 

 

Pel que fa als facilitadors, els/les participants van anomenar diverses qüestions que es 

poden agrupar en les mateixes categories: 

a) el tipus de grups i característiques de l’alumnat: el nombre elevat d’estudiants ha 

comportat que els/les docents facin innovació “Hi ha eines al campus que poden 

ser la solució, es a dir, el fet que tinguis molts estudiants t’obliga a fer moltes coses 

a través del campus”. 
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b) les característiques del professorat i dels equips docents: es valorava positivament 

l’autonomia i el fet de tenir un equip docent, o pertànyer a un grup d’innovació 

docent a l’hora d’implementar metodologies actives i d’acollir el professorat 

nouvingut “la docència és feina d’equip, no individual”. 

c) la infraestructura i organització de la docència: les eines del campus han facilitat el 

poder fer transferència en grups grans “crec que el gran nombre d’estudiants en 

les aules és una barrera però també a la vegada... trobar solucions, vull dir, hi ha 

eines al campus que poden ser la solució”. La UB hauria d’exportar les eines que 

es desenvolupin i inclús guanyar-hi diners “la universitat hauria d’intentar 

exportar aquestes solucions. Jo ho veig quan me’n vaig pel món, quan es creen 

eines de diguem-ne d’innovació docent, d’avaluació, després això Oxford, 

Cambridge, t’ho venen”. 

d) l’organització dels cursos de formació de l’IDP-ICE: la constància en l’oferta es 

valora positivament, i es considera que l’assistència a aquestes formacions “ajuda, 

molt lentament però ajuda, a canviar la mentalitat i realment a fer l’esforç de 

transferir... com una gota que va calant”. 

e) els facilitadors institucionals: la complicitat dels caps d´estudis i coordinador/es de 

màster és considerat per un dels participants com un element clau per la 

transferència “hi ha caps d’estudis i coordinacions de màster que senzillament 

doncs passa el temps i van gestionant tal com poden. I altres que decideixen... 

canviar les coses. I quan decideixen canviar les coses mobilitzen el professorat”. 

També es valora molt positivament que es donin oportunitats per a la 

internacionalització, que permet al professorat veure altres maneres de treballar, 

però també d’exportar les nostres pròpies bones pràctiques. En algun cas, 

s’indicava que l’existència d’un projecte PID de centre amb diferents línies de 

treball havia facilitat que el professorat s’animés a fer intervencions conjuntament 

“El RIMDA del centre ... ha engrescat a moltíssima gent que no s’havia plantejat 

mai fer innovació o que no sabia com posar-s'hi, o deia jo sol que haig de fer Pues 

el fet de tenir diferents línies ha fet que es pogués ajuntar 
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amb un conjunt de gent que podia tenir mes o menys experiència i ha fet de 

facilitador”. 

 

Costos i beneficis per al PDI i per als/les estudiants   

En general, els costos s’associen a la inversió de temps i esforç que ha de fer l’alumnat 

“la sobrecàrrega de feina, la desigualtat entre assignatures”. A més, es treu a l´alumne de 

la “seva zona de confort” i cal explicar molt bé l’objectiu que persegueix “si l´alumne no 

entén, la innovació es fa difícil”. Un dels participants assenyala que “el que ells/elles veuen 

és que es pot convertir fàcilment en un model de docència que aplicaran. I aquí sí que jo et 

dic que els costos son molt baixos comparats amb els beneficis” “és la motxilla que després 

porten a fora, llavors això transforma totalment”. En el cas de l’alumnat de màster es 

perceben més dificultats, donat que el que busquen es ”coneixement, coneixement, títol, 

treball”. 

Els/les participants consideren que la transferència comporta un cost important en 

relació a la càrrega de feina. Es per aquest motiu que alguns/es consideren difícil fer un 

seguiment de les accions implementades, i per això “no hi ha un retorn de l’esforç que 

comporta implementar la nova metodologia” i “el perill està després en, per voler 

controlar tant tot això, sobrecarregar a l’alumne, sobrecarregar als profes, que es cremen 

tots, i es difícil trobar com un equilibri d’aquest seguiment de la innovació”. 

Quant als beneficis, s’assenyala la satisfacció personal del professorat “és satisfactori 

però es queda en un àmbit molt personal de satisfacció d’haver fet les coses com tu les 

vols fer o com tu penses que voldries fer una classe”, que es fa de forma vocacional i que 

“en general, el professorat no té ganes de deixar-ho”. Per altra banda, la innovació 

reverteix en la reputació de la UB “jo crec que la qualitat docent, la millora de la qualitat 

docent acaba revertint en la universitat, això ens ho hem de creure tots. I jo crec que la  

UB en molts àmbits es manté allà a la lliga de primera divisió. I per estar allà s’ha de 

continuar en aquesta lliga, sinó se’t passaran per davant totes. Tot això ens hem de creure 

que acabarà revertint en la qualitat de l’ensenyament a la UB”. Tot i això, es percep poc 

recolzament institucional que “contradiu la voluntat de voler canviar les coses”. 
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Propostes de millora  

A continuació es classifiquen les propostes de millora que van aparèixer en funció de 

l’interlocutor a qui anaven dirigides. 

 

✓ Departaments 

Es considera fonamental potenciar els equips docents d’ensenyament i de curs, més enllà 

dels d’assignatura, i reconèixer amb crèdits la tasca que desenvolupen. A més, en 

determinades activitats que es desenvolupen a l´aula, resulta necessari que estiguin dos 

docents presents “posar dos professors a l’aula sembla que sigui el gran pecat, però 

arreglaria tantes coses dos professors a l’aula”. 

 

✓ Facultats 

Caldria disposar d’assessors/es pedagògics/ques als departament o facultats, per tal que el 

professorat “no hagués de fer les feines que no li pertoquen”. 

 

✓ IDP-ICE 

Un dels participants destaca la necessitat de formar en “temes de didàctica” els docents 

del grau, donat que, si bé resulten experts de la matèria que imparteixen, no tenen 

coneixement de “com impartir-la”. 

També es va demanar adaptar els cursos de formació a les necessitats del professorat 

(diferents torns, moments de l’any,...). 

 

✓ Universitat 

En relació a les propostes dirigides a la Universitat, es considera fonamental estabilitzar 

les plantilles docents. A més, revaloritzar la tasca docent, dotant-la de la importància i del 

reconeixement que cal en el PDA de docència “jo no sé ja si són crèdits, diners, però s’ha 

de reconèixer que les persones que estan més implicades, que volen fer innovacions, se’ls 
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ha de reconèixer d’alguna forma”, com en el PDA de recerca, donat que en l´actualitat “es 

premia la recerca a favor de la docència” i ”no som una rebaixa per recerca”. 

A més, caldria repensar el sistema de reconeixement dels quinquennis docents, donat que 

es percep un desequilibri entre el que es demana i el que es rep a canvi “en l’avaluació 

docent jo trobo increïble la quantitat de text que has d’escriure per l’avaluació del 

quinquenni”. Això dona un missatge contradictori, donat que no es compensa 

adequadament l’esforç “és aquesta contradicció entre aquest missatge penalitzador del 

què és la docència a nivell institucional i el que nosaltres vivim com a docència, que és 

absolutament positiu”. 

Si bé no formava part del quinquenni analitzat, es considera que s’han perdut algunes 

bones pràctiques desenvolupades durant el període COVID, com la docència virtual o 

híbrida “a la meva facultat la gent va quedar molt agobiada i després s’ha dit, no.. no, ara 

tornem a lo mateix d’abans però en plan clàssic i res més” “jo a vegades he tingut la 

sensació que m’han prohibit de continuar en la mateixa innovació en coses més 

tecnològiques en el moment en que totes les restriccions han acabat”, i es considera que 

cal que reflexionar sobre la seva utilitat en el futur donada la inversió que es va fer en el 

seu moment per desenvolupar-les. 

 

4. CONCLUSIONS 

Per finalitzar aquest informe, presentem les principals conclusions extretes del projecte, 

estructurades en les derivades del PDI i dels/de les Coordinadors/es de Formació de 

Centre. Les conclusions s’estructuren en els mateixos apartats emprats en el guió dels 

Focus Group i en l’enquesta. 

4.1. Conclusions per PDI 

4.1.1. Motius per realitzar els cursos 

✓ Els cursos que es recorden més espontàniament en els Focus Groupde PDI són els 

corresponents a metodologies actives (ABP, aula inversa, gamificació) i els referits 

a dotar d´eines per al desenvolupament d’habilitats als docents (lideratge i gestió 
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del conflicte a l’aula, gestió de l’estrès, mindfulness, neurociències aplicades a 

l’educació). 

✓ Els motius per fer els diversos cursos van ser disposar d’eines tecnològiques, 

aprendre noves metodologies actives per implementar a l’aula, i millorar la 

relació amb l’alumnat a partir del lideratge, la gestió de les emocions i el 

conflicte. Els PDI que ha fet mes de 10 cursos afegeixen millorar l’activitat docent, 

i el PDI que ha fet entre 5 i 9 cursos especifica l’aprendre eines de gestió docent i 

de recerca. 

 

4.1.2. Grau de transferència 

✓ El professorat han transferit activitats d’aprenentatge (aula inversa, gamificació..), 

d’avaluació (Socrative, Padlet..), de comunicació i relació amb l’estudiantat, i de 

gestió d’emocions (gestió de l’estrès..). 

✓ El PDI que ha cursat més de 10 cursos afirma que no s’avaluen les transferències 

que es desenvolupen per manca de temps. 

 

4.1.3. Barreres i facilitadors 

 BARRERES FACILITADORS 

Tipus de grup i 

característiques 

de l’alumnat 

Nombre d´alumnes i grups 

Actitud de l’alumnat (grau 

d’implicació, assistència, 

interès...) 

Resistència al canvi de rol 

per part d’alumne 

Treballar en grups petits, 

optatives i màsters 

Rebre feedback positiu per 

part de l’alumnat 

Característiques 

dels equips 

Equips no estables 

Dificultats per coordinar-se 

Equip docent i coordinador/a 

implicat 



35 

 

 

docents Professorat associat 

Dependència del 

coordinador/a docent 

Motivació i compromís laboral 

i institucional 

Iniciativa del professorat 

Llibertat del professorat 

Infraestructura i 

organització de la 

docència 

Estructura de les aules 

Organització de la docència 

Por a no poder 

desenvolupar tot el temari 

No disposar de llicències de 

programari  

Excés de feina pel 

professorat/alumnat 

Manca de suport tècnic per 

falta de recursos 

econòmics. 

Disponibilitat de l’eina Moodle 

i el suport tècnic que se’n rep 

des del CRAI 

Ser únic/a responsable d’una 

assignatura o ser-ne el 

coordinador/a 

Organització 

cursos IDP-ICE 

Dificultat d’implementar els 

canvis en els plans docents 

degut al calendari 

Dificultats d’extrapolar els 

exemples a diferents 

àmbits científics 

Durada, calendari i contingut 

Identificació amb el 

professorat que imparteix els 

cursos 

Intercanvi de bones pràctiques 

Màster en docència i els 

cursos per professorat novell 

Institucionals Desequilibri en la valoració 

de la recerca enfront de la 

docència 

Dificultats per presentar les 

Beques de col·laboració 

Transferència com a recerca 

en educació 
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propostes d’innovació 

docent a les convocatòries 

No es consideren 

adequades les enquestes 

d’avaluació del professorat 

 

4.1.4. Costos/beneficis 

En general els/les participants atribueixen més beneficis que costos, si bé el PDI que ha 

desenvolupat entre 5 i 9 cursos afirma no tenir clars els beneficis després de l’alta inversió 

percebuda pel docent. 

 COSTOS BENEFICIS 

Professorat Dedicació en temps i esforç (en 

quan a la preparació i gestió) 

Augment de la satisfacció per 

la tasca docent 

Millora del vincle emocional 

amb els estudiants 

Actualització i millora contínua 

Poder reflexionar i detectar 

errors 

esmenables en el procés 

d’ensenyament- aprenentatge 

Alumnat Temps i esforç de l´alumnat Millores en els resultats i 

aprenentatge 

Augment de l’assistència 

Augment de la participació 

Augment de la satisfacció en 

relació als continguts 
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4.1.5. Propostes de millora 

 PROPOSTES 

Departaments Tenir una figura de referència per formar i assessorar el nou 

professorat i al professorat associat en temes acadèmics i de gestió 

(mentor/a). 

Espais de socialització per conèixer els/les companys/es de feina, i 

millorar la coordinació en els equips docents 

Facultats Tenir una figura de referència per formar i assessorar el nou 

professorat i al professorat associat en temes acadèmics i de gestió 

(mentor/a). 

Tenir dos professors/es per assignatura 

Projecte d’innovació transversal als ensenyaments per tal 

d’optimitzar recursos Planificació de places de professorat basada 

en les necessitats dels equips docents 

IDP-ICE Formació continuada obligatòria a tot el professorat i especialment 

adreçada al professorat associat (docència i gestió docent) 

Atendre a la multidisciplinarietat dels assistents als cursos Suport 

tècnic un cop finalitzat el curs 

Formació específica en necessitats educatives especials 

Universitat Dotar la docència de més importància en l’avaluació del 

professorat Reconeixement i avaluació de la capacitat docent en 

concursos Millorar les enquestes d’avaluació del professorat 

Repensar l’excés de burocràcia per presentar projectes d’innovació 

docent Controlar la capacitació en docència del nou professorat 

Disposar de despatxos, ordinadors i llicències per programari no 
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gratuït per a la docència 

Ajust de la ràtio professor/alumne 

Agències de 

qualitat 

(AQU/ANECA) 

Reconeixement de la tasca docent en les acreditacions i 

avaluacions 

Desenvolupar indicadors equiparables als de recerca 

 

 

4.2. Conclusions per Coordinadors/es de Formació de Centre 

4.2.1. Motius i característiques del PDI que realitza els cursos 

✓ Professorat altament motivat pels cursos, implicats en grups d’innovació docent 

i/o en la gestió de la facultat 

✓ Motius pragmàtics: Aconseguir els trams de docència 

✓ Professorat novell: Resoldre problemes i cercar recursos específics 

El prototipus de PDI que assisteixen als cursos serien dones, joves, i permanents a temps 

complet. Ni els/les associats/des ni el professorat amb perfil de recerca es perceben com 

massa interessats en la formació. Els professorat agregat participa si li encaixa, i el lector 

no pot dedicar-li el temps donat que està dedicat a l’acreditació. 

 

4.2.2. Grau de transferència 

✓ Es polaritza en aquells/es que atribueixen que es fa transferència i els/les que no. 

✓ Qui transfereix són els/les professors/es que fan la formació per interès i/o que 

formen part de grups d’innovació docent. 

✓ El motiu principal per no transferir és l’elevat nombre d’alumnes a l’aula i el volum 

de professorat associat. 

✓ Es considera que s’està generant gradualment una cultura orientada cap a la 

formació i la innovació, si bé es percep falta de suport tècnic. 
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✓ Es coneix la transferència que es realitza de manera informal, si bé algunes 

facultats ho han intentat sistematitzar. Seria informació que es podria obtenir de 

l’IDP-ICE o dels grups d’innovació docent. Es percep un cert risc de què el 

seguiment pugui ser interpretat com a control per part dels docents. 

 

4.2.3. Barreres i facilitadors 

 BARRERES FACILITADORS 

Tipus de grup i 

característiques de 

l’alumnat 

Els grups grans 

Actitud de l’alumnat 

(interès, maduresa...) 

No adient en els primers 

cursos 

Els grups grans obliguen 

al professorat a utilitzar 

eines del Campus 

Característiques dels 

professorat i equips 

docents 

Reticències a treballar 

en equips docents 

(pèrdua d’autonomia) 

Treballar en equip 

docent o en un grup 

d’innovació 

Grau d’autonomia 

Infraestructura i 

organització de la 

docència 

Estructura de les aules 

Organització dels horaris 

Dificultats per fer 

activitats fora de l’aula 

Cost, en material i en 

professorat, per poder 

fer grups petits 

Disponibilitat de l’eina 

Moodle que facilita 

transferència en grups 

grans 

Organització cursos IDP-

ICE 

Falta d’estructuració en 

nivells de la formació 

Cursos dins de l’horari 

La formació permet 

interioritzar noves 

metodologies 

d’ensenyament-
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laboral aprenentatge 

Constància en l’oferta 

Institucionals Manca de recursos 

materials i de 

reconeixement 

Existència de PIDS de 

centre 

Complicitat dels /les 

caps d’estudis i 

coordinadors/es de 

màster 

Internacionalització 

 

 

4.2.4. Costos/beneficis 

 COSTOS BENEFICIS 

Professorat Dedicació en temps i esforç 

(preparació i gestió de la docència) 

Poc recolzament institucional 

Satisfacció personal 

Reverteix en la reputació 

de la UB 

Alumnat Dedicació en temps i esforç 

Han de sortir de la zona de confort 

Més dificultats en el cas de 

màsters 
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4.2.5. Propostes de millora 

 PROPOSTES 

Departaments Potenciar els equips docents i reconèixer amb 

crèdits la tasca 

Augmentar el nombre de docents a l’aula en algunes 

activitats 

Facultats Assessors/es pedagògics/ques als 

departaments/facultats 

IDP-ICE Formació en didàctica 

Adaptar els cursos a les necessitats dels docents 

(torns, moments de l’any,...) 

Universitat Estabilitzar la plantilla docent  

Revaloritzar la tasca docent 

Repensar el sistema d’avaluació dels quinquennis 

docents 

Mantenir les bones pràctiques desenvolupades en 

temps de COVID 

 

 

5. REFLEXIONS FINALS 

✓ S’ evidencia que el professorat participant, es a dir, els que han fet més de 10 

cursos i entre 5-9 en l’IDP-ICE, desconeix la figura del/de la Coordinador/a de 

Formació de Centre. 

✓ El PDI considera que la transferència en l’acció docent es dona, especialment, en 

grups petits i en màsters. Els/les Coordinadors/es de Formació de Centre 

afegeixen que, a més, en ocasions el nombre elevat d’estudiants ha comportat 

que els/les docents facin innovació. 
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✓ El PDI considera que el professorat associat es una barrera a l’hora de transferir, 

donat que no disposen de temps, ni de formació en didàctica, a més de que no 

se li reconeixen les activitats d’innovació. Els/les Coordinadors/es de Formació 

de Centre consideren que el professorat associat està poc interessat en la 

formació, i el lector no la fa perquè la formació en docència no l’hi serveix per 

poder-se acreditar. Tot i això, en els Focus Group de PDI amb més de 10 cursos 

hi havia 3 associats/es i 2 lectors/es, i en el de 5 a 9 cursos, 2 lectors/es. 

✓ En aquesta ocasió no s’ha pogut comptar amb la preseència de professorat de les 

Facultats d’Economia i Empresa, Filologia. Caldria poder obtenir més informació 

d’aquests centres per tal de conèixer les seves particularitat envers la 

transferència. 

 


